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Ureja uredniški odbor — odgovorni 
urednik Jože V i 1d — uredništvo ta 
uprava M Sobota. Trg zmage 5 — 
ček račun pri NB FLRJ v M Soboti, 
št . 641-T-308 — tisk Mariborske 
tiskarne — naročnina četrtletna 100, 
polletna 200. celoletna 400 din. — 
Izhaja vsak petek Poštnina plačana 

v gotovini

Z rešitvijo osnovn ih  vprašanj 
b o m o  rešili tud i d robn a

Tov. Miha Marinko na seji OLO Murska Sobota
Med diskusijo na zadnjem 

zasedanju OLO, ko so razprav
ljali o izboljšanju kmetijstva 
in o kmetijskem zadružništvu, 
je spregovoril tudi zvezni po
slanec za murskosoboški okraj, 
predsednik Ljudske skupščine 
LR Slovenije tov. Miha Ma
rinko.

Najprej je poudaril, da je 
vprašanje kmetijske proizvod
nje osrednje vprašanje Prek
murja, ki ga mora OLO reše
vati kot celoto in ga ne sme 
pustiti izpred oči pri reševanju 
drobnih vprašanj. Omenil je 
pomanjkljivost, da gospodarske 
enote niso že v lanskem letu 
pripravile osnovnih načrtov o 
potrebah investicijskih kreditov 
in niso navedle, kaj žele s tem 
doseči v  kmetijski proizvodnji. 
Za smotrno uporabo kreditov 
in pomoči ljudske oblasti je 
treba imeti rentabilnostni ra
čun. da se vnaprej lahko ugo
tovi, če se izplačajo. Rentabil
nost pa je treba ocenjevati z 
vidika in potreb okraja.

V okraju je mnogo vprašanj, 
ki naravnost kričijo po reševa
nju. Vendar se pri reševanju 
drobnih vprašanj ne sme po
zabljati na osnovna, je pouda
ril tov. Marinko in dodal, da 
med prekmurskimi kmetovalci 
prevladuje stara miselnost ki 
ovira napredek v kmetijstvu. 
Toda če nekateri kmetovalci že 
sedaj žele med seboj zamenjati 
parcele, da bi naredili večja 
polja, je to znak da dozorevajo 
spoznanja, da je razdrobljenost 
polj bistvena ovira za napredek 
kmetijstva Precejšnje cene sto
ritev s traktorji ne morejo ovi
rati mehanizacije kmetijstva, 
kakor je v  razpravi omenil neki 
odbornik, ker imamo možnost, 
da z uredbami to stanje spreme
nimo. če dokažemo, da nam je 
škodljivo. Večja ovira za me
hanizacijo kmetijstva v  Prek
murju je prenaseljenost kar bo 
mehanizacija še povečala. Ven
dar se bo sčasoma tudi to dalo 
rešiti. Ko nam bodo naše eko
nomske razmere dopuščale, da

bomo lahko te ljudi zaposlili in 
jim izboljšali življenjske pogo
je, jih bodo take možnosti same 
silile k temu.

Tov. Marinko je poudaril, da 
lahko vodimo uspešno gospo
darsko politiko za pospeševanje 
kmetijske proizvodnje, v kateri 
bodo glavno vlogo igrale za
druge. Zato je treba skrbeti za 
dobro delo naših kmetijskih 
zadrug. V teh je še mnogo sla
bosti, zlasti v trgovinah, ki 
ljudi odvračajo Ce bodo za
druge delale v  korist zadružni
kov, pa bodo ljudi pritegovale. 
Zato nasprotniki socializma že
lijo povečati slabosti v naših 
zadrugah, da bi odvračali ljudi.

Mi pa moramo voditi politiko 
delovnih ljudi in se z vso silo 
boriti proti vsakršnim zlora
bam naših socialističnih odno
sov, je opozoril tov. Marinko 
in poudaril, da tudi takrat, ko 
želimo, da bi naše kmetijstvo 
dajalo čim večji pridelek, ne 
smemo dovoljevati, da bi se po
rajali kapitalistični odnosi.

Ustvarjajmo pogoje za predelovalno industrijo
Ko je tov. Marinko govoril 

o proračunu, je omenil, da bo 
murskosoboški okraj moral do
bivati dotacije, ker ima takšno 
strukturo gospodarstva in drob
ne posesti, ki ne prinaša večjih 
dohodkov

Vzlic temu pa Prekmurje ni 
pasivno, je poudaril tov. Ma
rinko, saj je v Sloveniji naj
plodnejša poljedelska pokrajina. 
Prekmurje ima vse pogoje, da 
pride čimprej na zeleno vejo. 
Pri tem ima sicer še vedno te
žave z nesrečnim problemom 
sezonskih delavcev, čeprav že
limo vsi, da bi ga odpravili. 
Odpravili ga bomo z nadaljnjim 
razvojem naše industrije, ko bo 
višek delovne sile ostal tam
kaj, kjer bo zaposlen. V samem 
Prekmurju pa bo treba zgraditi 
več predelovalne industrije, ki 
je razen Tovarne mesnih iz
delkov in Tovarne mleka v 
prahu, ki jo sedaj gradijo, sko
raj ni. Za tovarno sladkorja bi 
bilo treba že imeti račune, če 
se izplača. Prav tako tudi za 
druga podjetja predelovalne 
Industrije. Treba bo pridelovati 
več industrijskih rastlin, ki za
htevajo več dela. Tako se bo 
nekaj ljudi lahko za p oslilo pri 
kmetijskih delih, nekaj pa tudi 
v  predelovalni industriji.

Vsa ta vprašanja tvorijo ce
loto, ki bi morala biti že obde
lana v najosnovnejših postav
kah, da bi imeli osnovno orien
tacijo, v  kateri smeri naj se 
naše gospodarstvo razvija, je 
poudaril tov. Marinko. Pri iz
vedbi načrtov pa so zadruge 
življenjsko važne. Moramo bdeti 
nad delom zadrug, ki jih ima
mo, in jim pomagati k uspe
hom, da bi med kmetovalci 
ustvarili zanimanje za njih in 
zaupanje v njih

Tov. Marinko je nato razložil 
pomen kmetijskih zadrug in 
njihovo vlogo pri pospeševanju 
kmetijstva. Nesmiselno je, da 
se kmetijska zadruga peča le z 
običajno trgovino. Osnovna na
loga kmetijskih zadrug je skr
beti za izboljšanje kmetijstva.

Trgovina kmetijske zadruge pa 
bi morala skrbeti predvsem za 
vnovčevanje kmetijskih pridel
kov po primernih cenah in za 
nabavo najvažnejših potrebščin 
proizvodnje. Zadruge bi se mo
rale pojaviti kot konkurenti

grosističnih podjetij, ki so 
večkrat zaradi monopolnega po
ložaja hudi paraziti. S prodajo 
kmetijskih pridelkov preko za
druge lahko preprečimo izkori
ščanje kmeta na eni in delavca 
na drugi strani. Državna trgov
ska podjetja se dogovarjajo o 
cenah in si razdelijo teritorij 
poslovanja, da si na bi konku
rirala. Zadruge pa se ne morejo 
dogovarjati z državnimi trgov
skimi podjetji, ker delajo za 
korist članov.

V kratkih besedah je tov. Ma
rinko orisal zgodovino zadruž
ništva v  Sloveniji in poudaril 
uspehe zadružništva v  nekate
rih krajih Slovenije v preteklem 
letu. Nato pa je poudaril, da je 
izredno važno, če ima okraj
na zadružna zveza potrebne 
strokovnjake, revizorje in dru
ge ljudi, ki lahko mnogo poma
gajo kmetijskim zadrugam. Že 
Omenjena stara miselnost prek
murskih kmetovalcev se odra

ža tudi v  slabem vpisu v  Kme
tijsko šolo v Rakičanu. Za šolo 
ni dovolj zanimanja zaradi te
ga, ker je stara miselnost še 
premočna. Če pa želimo boljše 
živeti, moramo tudi več znati.

Ob zaključku je tov. Marinko 
še poudaril, da bo reševanje 
osnovnih vprašanj spravilo z 
dnevnega reda tudi mnogo 
drobnih.

TELESNO NAJMOČNEJŠI VO
JAKI na svetu so Sikhi iz Indije. 
Kljub temu jedo samo dvakrat 
ali trikrat mesečno meso Njih 
dnevna hrana obsega pol litra 
mleka, 700 gr moke, 60 gr masla, 
120 gr fižola in 150 gr krompirja.

Marsikaj bo treba popraviti
ugotavljajo odborniki občinskega odbora SZDL 

v Puconcih
V četrtek prejšnjega tedna so 

se sestali k seji člani obč od
bora SZDL v Puconcih. Raz
pravljali so predvsem o dose
danjem delu in načrtih v bo
doče.

Pri tem so ugotovili, da so 
bili nekateri vaški odbori do
slej premalo delavni, niso se 
Sestajali, še manj pa sklicevali 
množične sestanke članstva. 
Redno pobiranje članarine je 
bilo na dnevnem redu na vseh 
sejah obč. odbora in le s te
žavo se je to uredilo za pre
teklo leto povsod, razen v Do
lini. Zastonj pa je pričakovati 
zboljšanje dela dokler bodo 
najmanj delali odborniki sami, 
kot je primer v Lemerju Od
bornik obč. odbora SZDL Hor
vat Janez se ne udeležuje od- 
borovih sej, niti noče sam pla
čevati članarine. Podobno iz
vaja zelo skopo svoje odborni
ške dolžnosti Temlin Viljem iz 
Brezovec.

To naj bo opozorilo vsem čla
nom, da je treba prenehati s 
tem. da na volitvah izvolimo v 
vodstvo SZDL nekoga, vseeno 
koga. pač zato. ker mora biti 
nekdo izvoljen V vodstvo naj

pridejo najboljši, taki, ki imajo 
ugled med članstvom in voljo 
do dela.

Tudi o knjižicah, ki delu
jejo na področju občine, so se 
pomenili in pri tem sprejeli 
sklep, da je treba urediti pri
merno knjižnico v središču ob
čine. Prav tako bi bilo pravil
no, da bi vsaj enkrat na leto 
priredili kako kulturno priredi
tev v vsaki vasi občine. Treba 
pa se je izogibati prireditvam, 
ki nimajo nobenega pravega 
namena, večkrat pa privedejo 
prireditelja še v  finančno zgu
bo. Pomenili so se tudi o pri
pravah za letošnji občinski te
den. Z izkušnjami lanske po
dobne prireditve upajo, da po 
letošnji občinski teden, že tretji 
po vrsti, še bolje uspel. ST

NAČRTE ZA ATOMSKO LO
KOMOTIVO je naredil ameriški 
profesor na vseučilišču »Utah« 
Borst. Stroj bo porabil vse leto 
le 5,5 kg uranijeve rude, dose
gel pa bo štirikrat večjo hitrost 
od dosedanjih najhitrejših loko
motiv Pravijo, da bodo njegove 
načrte proučili zahodnoameriške 
železniške družbe.

Izvo ljen je n ov  M estni 
komite ZKS v S ob oti

73 delegatov iz desetih osnov
nih organizacij Zveze komuni
stov Slovenije v M. Soboti, je 
zastopalo v ponedeljek, 15. t . m., 
člane ZKS na redni letni mestni 
konferenci, ki je bila v dvorani 
hotela »Zvezda«. Na konferenci 
je bilo več predstavnikov mno
žičnih organizacij in ljudske 
oblasti, med njimi sekretar OK 
ZKS tov. Nace Voejč, ljudski po
slanec Vanek Šiftar, predsednik 
LOMO tov. Jože Velnar in drugi.

Poročilo o delu Mestnega ko
miteja in osnovnih organizacij 
ZKS v mestu je podal sekretar 
MK Franc Rogl. Obsežno poroči

lo je seglo v vsa področja jav
nega življenja v območju sobo
ške mestne občine. V diskusiji 
Po poročilu je sodelovalo 21 de
legatov in ostalih udeležencev, 
ob zaključku pa so bili sprejeti 
ustrezni sklepi. O podrobnostih 
konference bomo obširneje poro
čali v prihodnji številki.

Na konferenci je bil izvoljen 
nov, 11-članski Mestni komite 
ZKS, v katerem so: Jože Vild, 
Stefan Antalič, Rudi Rapl, Karel 
Lutar, Lojze Vindiš, Ivan Janežič, 
Hela Sreš, Stana Kovič, Franc 
Dečko, Ciril Klajnšček in Jože 
Pekol.

Neurejen kataster v Prekmurju
povzroča kup težav pri obdavčitvi kmečkih 

gospodarstev po katastru za leto 1954
Obdavčitev kmetijskih gospo

darstev po katastrskem dohod
ku želijo kmetje že od leta 1946, 
vendar se pa tak način obdav
čitve do sedaj ni mogel izvesti 

 iz več razlogov. Eden teh je ta, 
 da marsikje ni bilo katastrskih 
 operatov, bodisi da so bili za 

j časa okupacije uničenj, ali pa 
 jih že prej ni bilo. Drugi nič 
 manj važen vzrok pa je bil v 
posledicah okupacije, saj so ce

le vasi bile razdejane; ostale 
so brez živine, orodja in zgradb. 
Od takih predelov ni bilo mo
goče zahtewati, da prispevajo 
skupnosti po svojem katastr
skem dohodku, ker tega v prvih 
letih po osvoboditvi niso mogli 
ustvariti. Pa tudi obvezne od
daje, ter drugi gospodarski 
ukrepi niso dopuščali obdavčit
ve po katastrskem dohodku. 
Vse te ovira pa so sedaj v  glav
nem odstranjene, zato je Zvez
ni izvršni svet izdal konec lan
skega leta Uredbo o dohodnini, 
ki določa, da se obdavčitev 
zemljiških površin izvede na 
osnovi katastrskega dohodka že 
za leto 1954

Pri izvajanju načel obdavči
tve po katastrskem dohodku 
imamo v  Prekmurju posebne 
probleme, ki jih v ostalih okra
jih nimajo. Kataster v Prek

murju je star okrog 90 let, zad
izvedena v letih 1909—1912, to
rej predstavlja naš kataster že 
več kot 40 let staro stanje in 
to v 128 kat občinah. Novejši 
kataster imamo le v  18 kat. ob
činah, bil je urejen v času od 
1922 leta do 1940. V 20 kat. ob
činah pa imamo nastavljen po
pisni kataster, ker je stari bil 
leta 1945 uničen, dočim za 5 
kat občin še nimamo podatkov. 
Tu je sicer bila izmera v letu 
1953 izvršena, niso pa še nalo
ženi operati. Tako zastareli ka
tastrski podatki nam ne morejo 
predstavljati realne osnove ne 
za površine niti za katastrski 
dohodek ker sc nastale med 
tem spremembe lastniškega 
stanja in kultur, ki v katastr
skih podatkih niso vnesene.

(Nadaljevanje na 2. strani)

150-letnica Prve srbske vstaje
Narodi Jugoslavije slavijo le

tos 150-letnico prve srbske 
vstaje, 150-letnico prve revolu
cije na slovanskem jugu s ka
tero se je začela borba jugoslo
vanskih narodov za nacionalno 
svobodo in socialne pravice. Ta 
borba se je nadaljevala skozi so
cialistična gibanja devetnajste

ga in dvajsetega stoletja, skozi 
balkanske in svetovne vojne, 
dokler ni dosegla svojih ciljev 
v rojstvu in izgradnji nove, so
cialistične Jugoslavije.

Prva srbska vstaja je trajala 
od leta 1804 do 1813, ko je bila 
zatrta. Vstaji se je odzvalo vse 
srbsko ljudstvo, boreč se zoper 
tujca in spone fevdalizma. Srb
ski kmetje so šli v to borbo v 
času, ko je fevdalizem tlačil še 
vsa ljudstva okrog njih in z za
vestjo, da zemlje, odvzete tur
škim begom, ne smejo dobiti 
v  posest domači veljaki, temveč 
ljudstvo, kmetje, k i to zemljo 
obdelujejo. Prav zato je postala 
mala Srbija svetilnik nacional
ne in socialne svobode za vse 
Južne Slovane.

Najpomembnejše leto v Prvi 
srbski vstaji je 1806. Tega leta 
so Srbi osvobodili Beograd in 
Razširili meje osvobojene zem
lje na sever do Save in Donave, 
na zapad do Drine, na vzhod 
do Negotinske krajine in na jug 
do Niša Od leta 1807 dalje so 
se borili srbski uporniki kot ru
ski zavezniki v rusko-turški 
vojni. Toda ko so Rusi sklenili 
na hitro roko mir s Turki v 
Bukarešti, so slednji dobili spet

proste roke, napadli Srbijo in 
jo zavzeli leta 1813. Tako je bila 
zlomljena Prva srbska vstaja, 
toda njene pridobitve niso vse 
zamrle. V ljudstvu je ostala 
zavest in spomin na deset let 
borbe in zmag, in čim so se 
spet spremenile zunanje-politič
ne razmere, so se uprli Srbi 
drugič leta 1815. Druga vstaja 
je z dolgotrajno in junaško 
borbo privedla Srbe do Avto
nomne Kneževine Srbije leta 
1830. Leta 1878 pa je bila na 
Berlinskem kongresu priznana 
Srbija kot neodvisna država.

Prav zato je Prva srbska 
vstaja eden najvažnejših zgo
dovinskih dogodkov v  življenju 
naših narodov, saj si je v  njej 
mali in zatirani človek postavil 
trdne temelje za borbo, ki mu 
je  prinesla svobodo in neodvis
nost.

V Prekmurju bo devet 
zadružnih posestev

Zemljo, ki jo je zajel zamljiški 
sklad, bodo tudi v  soboškem 
okraju dodelili že obstoječim 
zadružnim posestvom. Kjer teh 
ni, pa bodo ustanovili nova. 
Predvideli so, da se v soboškem 
okraju lahko ustanovi — skupno 
z že obstoječimi — devet zadruž
nih posestev, ki bi imele mož
nosti za obstoj in napredek. Za
družna posestva bodo zajela 
skoraj vso zemljo zemljiškega 
sklada. Nezasejano zemljo bodo 
začela obdelovati takoj spomla
di, kjer pa so prejšnji lastniki 
zasejali, pa šele po letošnji žet
vi.

Predvidena so sledeča pose
stva: v Tešanovcih, ki bo zajelo 
vso zemljo v občinah Martjanci 
in Bogojina; v Topolovcih, ki se 
bo raztezalo na področjih občin 
Cankove in Bodonec razen vasi 
Gerlinci, in v Kramarovcih, ki bo 
imelo ozko področje občine Ro
gaševci brez vasi Večeslavci. 
Pertoča in Fikšinci. Ta tri pose
stva bodo okrajnega pomena pod 
neposrednim vodstvom Okrajne 
zadružne zveze v Murski Soboti 
Nadalje bo v Prosenjakovcih 
posestvo kmetijske zadruge, ki 
bo zajelo področje tamkajšnje 
občine. V Čepincih bo posestvo 
KZ za šalovsko občino. Posestvo 
KZ v Fikšincih bo zajelo lastni
no zemljiškega sklada v vaseh 
Gerlinci Večeslavci, Pertoča in 
Fikšinci, v Turnišču bo za pod
ročje tamkajšnje občine, enako 
v Črensovcih in Lendavi.

Lani je bilo mnogo storjenega,
čeprav ni vse otipljiv o ,  u g otav ljaa jo  v Lju to m eru

Pred dnevi je bil v Domu 
kulture v Ljutomeru redni zbor 
volivcev s področja mesta. Ude
ležba ni bila najboljša, saj je 
prišlo le kakih 200 volivcev.

Razprava je pokazala, da bi 
se bolj obnesli zbori volivcev 
po posameznih terenih; bila bi 
večja udeležba, obenem pa bi 
volivci lahko več razpravljali o 
problemih, ki se neposredno na
našajo na njihovo področje, a 
so za mesto kot celoto drugo
razrednega pomena. V posamez
ne volilne enote bi bilo treba 
prenesti tudi razpravo o druž
benem načrtu in važnejših go
spodarskih predpisih; le tako bi 
lahko volivci uspešneje raz
pravljali in dajali svoje pred 
loge. Zbor za vse volivce mesta

pa naj bi ljudski odbor sklical 
le takrat, ko bi bilo treba re
šiti problem ali uresničiti na
črt, ki zahteva sodelovanje vse
ga prebivalstva.

Iz poročila predsednika LOMO 
tov. Pihlarja se je dalo dogna
ti, da je ljudski odbor lani 
uspešno opravljal svoje poslan
stvo v prid prebivalstva. Veči
na odbornikov je z delom opra
vičila zaupanje volivcev. Po 
svetih in komisijah je ljudski 
odbor uresničeval gospodarske, 
komunalne in druge naloge. O 
vsakem problemu so najprej 
razpravljali v ustreznem svetu, 
šele nato se ga je lotil ljudski 
odbor. Lani so v ljudskem od
boru njegovih svetih in komi
sijah imeli nad sto sej in po

svetovanj, ki so od sodelujočih 
terjala mnogo dobre volje in 
prostega časa.

Med sveti se je lani najbolj 
uveljavil svet za komunalno de
javnost. Od tu je prišlo največ 
pobud in dobrih predlogov, ki 
so bili uresničeni v okviru fi
nančnih zmogljivosti. Tudi svet 
za socialno skrbstvo je imel obi
lo odgovornega dela. Samo lani 
je prosilo za podporo nad 100 
oseb, katerih prošnje je bilo tre
ba rešiti. Letos bo moral svet 
posvečati več pozornosti postirč
kom in v vzgojnem pogledu 
ogroženim otrokom, ki jih je 
treba rešiti za našo družbo. Svet 
za prosveto in kulturo je pogo

(Nadaljevanje na 2. strani)

Tovariš Miha Marinko

Bo sneg še dolgo vzdržal napade sonca in odjuge?
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N ik a r  k o r a k a  n a z a j  v  n a š i  ž i v i n o r e j i !
Prispevek k razgovorom o vzdrževanju plemenjakov

Praktični živinorejci pravijo, 
da plemnjak predstavlja polovi
co črede, to je, da je uspeh v ži
vinoreji odvisen od kakovosti 
plemenjaka. Kjer se tega zave
dajo, imajo številčno in kako
vostno zadovoljivo stanje ple
menjakov in tudi posvečajo naj
več skrbi oskrbovanju in vzdr
ževanju plemenjakov.

Vemo tudi to, da tam kjer 
vzdrževanje plemenjakov ni re
šeno zadovoljivo, rejci redijo 
plemenjake tako kakor zanje 
njihov račun najugodneje poka
že, kar pa gre največkrat v ško
do skupnosti. Tega jim delno 
niti ne moremo zameriti, saj 
nihče ni dolžan vzdrževati ple
menjaka, ki daje največ koristi 
živinorejcem samim, rejec pa bi 
imel z njim zgubo. Kjer je 
vzdrževanje plemenjakov pre
puščeno zasebni pobudi, ga drži
jo največ leto dni, to je do dveh 
in pol let starosti; takrat je pri
rastek pri živi teži največji, po
tem ga odprodajo za zakol. Ve
mo pa, da je plemenska sposob
nost bika najboljša ravno v na
slednjih letih.

V okraju M. Sobota so se v 
polni meri zavedali, da je od 
načina vzdrževanja odvisno 
smotrno izkoriščanje plemenja
ka, zato so to regulirali s pav
šalnim pobiranjem skočnine in 
pogodbenim plačevanjem vzdr
ževalnine za bika. To se izvaja 
že vsa povojna leta.

Prednosti takega vzdrževanja 
plemenjakov so večstranske. 
Obč. LO si pogodbeno zajamči 
potrebno število plemenjakov, 
po možnosti za več kakor eno 
leto. S tako ureditvijo se rajo
nizira uporaba bikov in s tem 
omogočil njihovo smoternejše iz
koriščanje.

Za napredek živinoreje je naj
važnejše, da se prepreči upora
ba nelicenciranih zakotnih bi
kov. Praksa je pokazala, da se 
teh poslužujejo ravno nezaved
ni živinorejci z mnenjem, da je 
teko pač »cenejše«, oz. da lahko 
odslužijo z delom. S tem pa, ko 
se plača skoč ina naprej, že iz 
materialnih razlogov ne pripu
ščajo svojih krav k zakotnim 
bikom.

S tako ureditvijo vzdrževalni
ne pa obenem zmanjšujemo go
spodarsko odvisnost malih kme
tov od velikih, saj so največkrat 
morali prav mali kmetje za

uporabo bikov odslužiti velikim 
v obliki dnine in podobno, pod 
pogoji, ki jih je narekoval last
nik plemenjaka.

Prav temu načinu vzdrževa
nja plemenjakov v soboškem 
okraju gre zahvala, da je likvi
diran spet en način, ki je služil 
kot sredstvo gospodarskega iz
koriščanja na vasi. V gospodar
skem smislu smo pa z likvida
cijo zakotnih bikov napravili v 
napredku živinoreje znaten ko
rak naprej. Poglejmo!

V najbolj kritičnem letu 1951 
je po vseh okrajih manjkalo 
plemenjakov; tako n. pr. v ta
kratnem lendavskem in ljuto
merskem okraju, kjer ni velja
la pavšalna skočnina. V prvem 
je prišlo na enega bika 145 krav, 
v drugem pa 165. Ravno ome
njena ureditev vzdrževanja ple
menjakov pa je omogočila, da 
je takrat v soboškem okraju 
prišlo na bika le 82 krav, kar 
predstavlja normalen odnos. 
Mislim, da ni treba posebej 
poudarjati, da se s pomanjka

njem dobrih plemenjakov po
javlja jalovost pri kravah, kar 
pomeni veliko gospodarsko ško
do.

Tudi kakovostno boljši biki 
so bili vedno v soboškem okra
ju in ne v sosednjih. Iz tega 
razloga so v lanskem letu uved
li pavšalno pobiranje skočnine 
še v okrajih Ljutomer in Ptuj, 
decembra lani pa še v okraju 
Maribor-okolica. Tudi na repu
bliškem posvetovanju živinorej
cev lani decembra so med dru
gim sklenili, da naj v  letoš
njem letu uvedejo podobno vsi 
okraji.

Kljub temu pa še vedno pri
haja do izraza želja nekaterih 
bogatejših kmetov, naj se uki
ne v našem okraju pavšalna 
skočnina. Temu so nasedli tudi 
nekateri odborniki OLO, podob
no še kar dve občini, kateri bi 
se radi znebili »nepotrebnega« 
posla, ki ga imata pri urejeva
nju vzdrževalnine.

Prepričani smo pa, da ima 
OLO pred očmi splošne intere

se pri izboljšanju naše živino
reje in da si ne bo skušal vzeti 
iz rok to najmočnejše sredstvo 
naših naprednih živinorejcev, ki 
ga imajo v borbi z nazadnja
štvom. Končno Pa naj opozorim 
še na »Pravilnik o vzdrževanju 
državnih, zadružnih in zasebnih 
plemenjakov ter o načinu pla
čevanja skočnine«, objavljen v 
Ur. listu LRS štev 41/1948. Zad
nji odstavek 7. čl. tega pravil 
nika dobesedno odreja: »V okra
jih, kjer je običajna reja ne
skopljenih bikov za delo ali me 
so, morajo okrajni ljudski od
bori predpisati povprečno letno 
skočnino.«

Ing. T. T.

Kmetijske zadruge! Vrtnarji! Vrtičkarji!
Zima gre h koncu, pomlad se bliža. Kmalu se bo 

začelo delo na vrtu, vrtnarji že pripravljajo tople grede 
in sejejo semena zelenjad nih sadik in rane zelenjave. 
Kdor hoče pridelati dobro in okusno zelenjavo, si mora 
preskrbeti kakovostna se mena takih sort, ki uspevajo pri 
nas

Nudimo vam priznana zelenjadna semena Semenarne 
za Slovenijo v vrečicah pod istimi pogoji, kot jih daje 
Semenarna v Ljubljani.  

P o h i t i t e  z naročili, dokler traja zaloga in izbira. 
Posredujemo tudi nabavo odprtih zelenjadnih semen. Na 
zalogi imamo tudi semena krmne pese, črne detelje, lu
cerne itd.

Oglasite se čimprej v našem skladišču, oglejte si za
loge !

»AGROMERKUR”
Zadružno trg. podjetje za preskrbo kmetijstva 

MURSKA SOBOTA

Kaj storiti, če otroci ne 
obiskujejo pouka

Ko je namesto prejšnjega se
demletnega šolanja bilo uvede
no osemletno, so se ponekod po
javile težave, ker so se starši 
temu upirali. Ponekod so uči
telji in odborniki znali ljudem 
pojasniti, zakaj je tudi kmeč
kim ljudem potrebno več zna
nja kot včasih. Drugod pa so 
mislili, da lahko s kaznovanjem 
prisilijo ljudi, da bodo svoje 
otroke pošiljali v  šolo; zato se 
jim ni zljubilo pojasnjevati.

Sodnik za prekrške je prejel 
mnogo prijav za kaznovanje 
staršev. V primerih, ko so iz ne
katerih šol poslali prijave le 
nekaj ljudi, ki jih ni bilo moči 
prepričati, je izrekel kazen. Kaz
novanih je bilo 79 staršev. Kjer 
Pa so skoraj vse starše otrok, 
ki bi morali obiskovati osmi 
letnik, predlagali za kaznova
nje, kot v neki občini, ki je po
slala kar 40 prijav,  pa je le-te 
zavrnil. Najprej je treba ljudi 
poučiti in šele potem take kaz
novati, ki ne izpolnjujejo pred
pisov.

RAZLIKA PA TAKA
»Sobe imamo po 200 in 250 

din« pravi hotelski vratar.
»Tako?« vpraša gost, »in kakš

na je razlika?«
»Tiste po 250 imajo — miše

lovke.«

Razgovori ljutomer
skih volivcev

(Nadaljevanje s 1 strani) 
sto razpravljal o problemih šol
stva. Zavzel se je za ustanovitev 
kmetijskih nadaljevalnih šol v 
Cvenu, v Stročji vasi in Ljuto

meru. poseben problem je po
manjkanje šolskih i prostorov. 
Tako je na ljutomerski gimna
ziji 14 oddelkov in le 7 učilnic. 
Poučevati morajo v popoldan
skem času. Letos se bo ljudski 
odbor zavzel za dozidavo ene 
učilnice.

Najmanj pa je lani pokazal 
gospodarski svet. Proučeval je 
razmere v podjetjih in se po
svetil nekaterim gospodarskim 
vprašanjem, vendar pa je do
mala prezrl probleme v kmetij
stvu in zadružništvu. Na pod
ročju občine posluje samo ena 
kmetijska zadruga, ki se bavi 
večinoma s trgovskimi posli. 
Kmetje na Cvenu in v okoli
ških vaseh še vedno nimajo 
svoje organizacije, ki bi jim 
olajšala pot do napredka v kme
tijstvu. Močno sta zanemarjeni 
tudi živinoreja in sadjarstvo. 
V živinoreji primanjkuje dobrih 
plemenjakov, ljudskemu odboru 
pa denarnih Sredstev. Zato si 
bodo morali kmetje sami izbra
ti take oblike združenja, ki bo
do zanje sprejemljive in da bodo 
lahko prišli do potrebnih kredi
tov. Gospodarski svet bo moral 
v bodoče pomagati kmetom in

podpreti vsako njihovo pobudo, 
ki bo težila k temu smotru.

Ljudski odbor in njegove or 
gane čakajo tudi letos odgovor
ne in težke naloge. Zavzeti se

bo treba za ustanovitev Vodne 
skupnosti, kajti regulacija Ščav
nice je ne le življenjska potre
ba kmečkega prebivalstva, mar
več tudi mesta. Mnogo naporov 
bo terjala tudi modernizacija 
ulic in trgov, kanalizacija, na
peljava vodovoda, meritve in 
ostale priprave za izdelavo re
gulacijskega načrta. Toda o tem 
na drugem mestu.

Na zboru sp volivci iz svoje 
sredine izbrali najboljše, ki jih 
bodo letos zastopali v svetih in 
komisijah ljudskega odbora.

R. K.

Predsednik LOMO Ljutomer, tovariš Ferdo Pihlar. V rokah 
drži grb starodavnega Ljutomera.

Nekaj besed o delu kolektiva
prosvetnih delavcev na Cankovi

Med zgradbami, ki obdajajo 
prostoren trg sredi Cankove, je 
najlepša šola. Sodobno zgrajeno 
poslopje sodi gotovo med naj
lepše šolske zgradbe v Prekmur
ju. Šola je bila zgrajena leta 
1938, služi pa danes za osnovno 
šolo in nižjo gimnazijo.

Deset prosvetnih delavcev ima 
dnevno opraviti s skoraj 350 
šolarji. Učiteljski kolektiv je 
mlad, tovarišice so v veliki veči
ni. Dve vzgojiteljici se vestno 
trudita pri delu s cicibani v 
bližnjem otroškem vrtcu. Kakih 
štirideset jih je, prihajajo vsak 
dan, v  poletnih dneh pa jih je še 
več. Vrtec se vzdržuje s težavo, 
podobno kakor vsi otroški vrtci 
v  okraju, vendar v zadovoljstvo 
vseh. Ob novem letu je ciciban
čke obiskal dedek Mraz, tudi 
skromna darilca niso izostala, 
člani domačega IZUD pa so mal
čke razveselili z lutkovno igrico.

Marsikdo si misli, da je delo 
prosvetnega delavca lahko. To 
trdijo oni, ki vidijo v  učitelje
vem delu le šolske ure in se jim 
še to zdi enostavno. Taki pozab
ljajo, da se je treba na vsako 
stvar temeljito pripraviti, še po
sebno pa na čas, ki ga učitelj 
prebije z otroki. Niti ne vidijo 
luči, ko učitelj ob večerih, po
gosto pozno v noč ureja šolske

stvari, popravlja zvezke, priprav
lja to in ono, vse v želji, da bi 
bila njegova vzgoja v šoli čim 
uspšnejša in čim popolnejša.

Učiteljevo delo pa tudi s tem 
še ni končano. Posebno na vasi 
ima prosvetni delavec še kup 
dolžnosti. Pionirji imajo pevski 
zbor, šahovski krožek deluje, da
nes je zdravstveno predavanje, 
jutri ta tečaj in tako se vrsti de
lo iz dneva v dan. Redek je pro
sti čas čez dan. Ljudska prosve
ta terja svoje, treba je prijeti. 
Sodelovati in vaditi je treba 
pevski zbor na vasi, pomagati 
pri delu dramske skupine, Ljud

ski univerzi in podobnem. Na 
Cankovi obiskuje samo tečaj za 
tuje jezike kakih 50 vaščanov. 
Tu delajo prosvetarji s cankov
ske šole. Pa tudi v vseh ostalih 
družbenih organizacijah je dela 
dovolj.

Večkrat, ko se pogovarjamo o 
našem delu tu na Cankovi, pravi 
ta ali oni, da je dela preveč, da 
se sam čudi, kako ga zmaguje. 
Potem pa vsi skupaj ugotovimo, 
da zmagujemo delo zato, ker nas 
k temu žene zavest, da je tako 
pravilno in potrebno. Tovariški 
kolektiv pa je kos vsaki težavi 

-ik.

Lep kulturni dogodek v 
Ljutomeru

Ljutomersko občinstvo je na 
predvečer slovenskega kulturne
ga praznika, posvečenega spo
minu pesnika dr. Franceta Pre
šerna, dalo zasluženo priznanje 
mariborskim kulturnim delav
cem, ki so bili tokrat gostje v 
prleški metropoli. Svoja dela so 
brali; pisatelj Anton Ingolič in 
pesnika France Filipič in Bran
ko Hofman. Poslušalce so zlasti 
navdušile balade Franceta Fili
piča, ki se je odlikoval tudi v  
tem, da jih je znal pristno po
sredovati občinstvu. Močan 
aplavz je doživel baritonist ma
riborske Opere tov. Ostaševski, 
ki je moral arijo iz »Traviate« 
celo ponoviti. Zasluženo prizna
nje je dobila tudi domača so
pranistka tov. Seršenova. Dvo
rana v  Domu kulture je bila 
polna hvaležnih poslušalcev, ki 
se žele še srečati z nastopajoči
mi umetniki.

Kako daleč smo prišli z urejevanjem 
katastra v soboškem okraju

(Nadaljevanje s 1. strani)
Da bi se obdavčitev zemlji

ških površin lahko izvajala 
skladno z načeli Uredbe o do
hodnini, si urejamo naš kata
ster tako, da bo predstavljal 
realno osnovo za obdavčitev. 
Najprej urejajo posebne ko
misije pri občinskih odborih 
podatke o površinah in kultu
rah. To delo se izvaja s pomoč
jo posestnih listov, ki so za vsa
ko parcelo ugotavljajo lastnika, 
in kakšna kultura je danes na 
njej. To delo je v glavnem kon
čano v vsem okraju. Odgovor
nejša naloga pa šele pride, t. j. 
ocenitev katastrskega dohodka 
za površine posameznega go
spodarstva. Postopek pri tem 
bo sledeči: komisija pri OLO 
izračuna povprečni katastrski do
hodek za vsako kulturo v vsaki 
katastrski občini, komisije pri 
občinskih ljudskih odborih pa 
bodo tako ocenjevale dohodek za 
zemljišča posameznega gospo
darstva. Povprečni dohodek za 
posamezne kulture v katastr
ski občini predstavlja katastr
ski dohodek za povprečna ali 
srednja, dobra zemljišča. Za 
zemljišča z boljšo ali slabšo ko
ristjo bo ocenjeni dohodek višji 
ali nižji od tega povprečja. Na
mesto 8 dosedanjih bonitetnih 
razredov se bodo delila zemlji
šča le v  tri grupe, izhajajoč iz 
stališča, da so zemljišča I. 
grupe najboljša (po katastru 1.,

2 in 3. razred), I I . grupa zaje
ma srednje dobra zemljišča (4. 
in 5. razred), III. grupa pa slab
ša zemljišča (6., 7. in 8. razred). 
Pri tem se ne bomo mogli ozi
rati v  celoti na dosedanje kla
sifikacije, ker je ta z ozirom 
na današnjo obdelavo in pri
delke nepravilna.

Ko bodo komisije pri občin
skih ljudskih odborih tako oce
nile katastrski dohodek za Zem
ljišča vsakega gospodarstva, 
bodo predlogi razgrnjeni na 
vpogled, nakar se bodo pa vrši
li zbori volivcev v vsaki vasi, 
da bodo davkoplačevalci lahko 
dali svoje pripombe in predlo
ge, da se event. nepravilnosti 
popravijo. Tako ocenjen kata
strski dohodek za zemljišče po
sameznega gospodarstva pred
stavlja davčno osnovo, na pod
lagi katere se bo izvršila ob
davčitev že za leto 1954 in tudi 
za naslednje leto, vsekakor ta
ko dolgo, dokler ne bo redni 
kataster urejen za vsako obči
no. Pri vsem tem delu pa se 
morajo komisije zavedati svoje 
odgovornosti napram davko
plačevalcem, da bo ocenitev 
pravična, upoštevajoč pri tem 
le kakovost zemlje, ne pa obraza 
gospodarja V korist davkopla
čevalcem pa bo: sodelovanje na 
zborih volivcev, kar nam bo 
jamstvo za pravilno ocenitev, 
da se tako izognemo nepotreb
nim pritožbam.

Nekaj pripomb k o b č n e m u zboru 
„Partizan“ v Radencih

Tri stvari so bile predvsem 
ugotovljene na občnem zboru 
»Partizana« v Radencih. Prvič 
zanimanje za društvo, kar so 
člani pokazali z lepo udeležbo 
na zboru, drugič dober material
ni uspeh in tretjič vloga dru
štva pri vzgoji mladine.

TVD »Partizan« v Radencih 
obstaja eno leto. Nastalo je iz 
telovadnega društva »Mura«, ki 
pa je le životarilo. Od njega je 
prevzelo le 1278 dinarjev, do
čim je imelo društvo »Partizan« 
že v prvem letu 126.605 dinar
jev prometa. Nabavilo si je za 
74.278 dinarjev orodja in kro
jev. Glavno zaslugo pri tem 
imata tovariša Grosičar in 
Kemr, ki sta z nabiralno akci
jo zbrala čez 43 000 dinarjev. K 
razvoju društva je mnogo pri

pomoglo tudi Slatinsko pod
jetje, ki je dalo za potrebe dru
štva 47.160 dinarjev.

V minulem letu je bilo oprav
ljenih 372 vadbenih vaj, proti 
koncu leta pa so s telovadbo 
zaradi pomanjkanja vaditeljev 
popustili. Rešitev vprašanja 
sposobnega kadra bo zato ena 
glavnih nalog novega odbora. 
Kljub pomanjkljivosti v telo
vadbi pa je društvo s svojimi 
pripadniki nastopilo na okraj
nem in republiškem zletu, doma 
pa je priredilo množično tekmo
vanje z vsemi oddelki.

Po volitvah sprejeti sklepi, ki 
vsebujejo kopico dobrih misli 
bodo, če se bodo seveda tudi 
resnično izvedli, pripomogli dru
štvu in njegovim pripadnikom 
k čim večjim uspehom. Ki

IVAN KREFT

Slovenski kmet pod tujim fevdalnim 
in kapitalističnim jarmom

(Nadaljevanje)
»Prešerna ,s v e t ᾽ n i r a z u 

m e l ,  ker se je njegova misel 
dvigala preko le-tega. v pri
hodnost naroda in človeštva. 
Njegov nesmrtni stih se je ro
dil iz želje, da obudil bi Slo
venščn̓o no celoʼ. V tem je tisto, 
kar ga postavlja v vrsto veli
kih naprednih duhov člove
štva. In zato mu bo za njegovo 
delo vekomaj šla hvala na
prednega slovenskega člove
ka.« . . .

» P r e š e r n o v  d u h  je duh 
pesnika, ki zvesto prisluhne 
utripom svoje zemlje, najglob
ljim težnjam svojega ljudstva 
ter se zato zavestno vključuje 
v progresivne tokove svojega 
časa.«. . .

»V Prešernovi dobi je šlo za 
končno politično potrditev bur
žoaznega sveta, ki se je eko
nomsko že močno uveljavil v 
nedrih starega, fevdalnega sve
ta. V tem dogajanju so se do
dobra zrahljali vsi odnosi na 
slovenskem podeželju ter se v 
nadaljnih desetletjih 19. stolet
ja temeljito preoblikovali. Po

l arna nasprotja, bistvena za ka
pitalistični družbeni red so se 
vse močneje razvijala. Rodilo se 
je slovensko posvetno izobražen
stvo in z njim je pričela rasti 
slovenska književnost v  najdo
slovnejšem smislu te besede. 
Toda navzlic vsem tem daljno

sežnim družbenim preobraz
bam, ki jih je doživljala v  pre
teklem stoletju naša zemlja, je 
šlo konec koncev vendarle zgolj 
za zamembo dveh družbenih 
sistemov v o k v i r u  razredne 
družbe, šlo je za nov način eks
ploatacije človeka po  človeku. 
Tragiko resnično naprednih du
hov iz prve polovice preteklega 
stoletja, tragiko mož, kakršen 
je bil naš Prešeren, je še bolj 
poglabljalo vse očitnejše nav
skrižje med usmerjenostjo nji
hove humanistične in demokra
tične misli ter med potjo stvar
nega, vsakdanjega buržoaznega 
razvoja.«

(Iz govora Borisa Ziherla na 
svečani akademiji v Ljubljani 
dne 7. februarja 1952, Novi svet 
št. 2-1952.)

Revolucija 1848
Leta 1848, ko je francosko 

ljudstvo strmoglavilo kralja, je 
začelo vreti tudi v Avstriji in 
na Slovenskem, saj so prišli 
kmetje do samih vrat ljubljan
skega mesta, snovali pa so upor
niška gibanja tudi drugod. Ko je 
izbruhnila revolucija na Duna
ju. so v Ljubljani ustanovili 
»Narodno stražo« proti revoluci
j i . (Slomešek je pisal Bleiweissu, 
da je brez skrbi, ker je on v 
Ljubljani in to mu je poro
štvo, da ne bo nobenih preku-

cij.) Takratno slovensko konser
vativno meščanstvo torej ne sa
mo, da ni podprlo revolucionar
nega kmečkega gibanja, temveč 
je celo nastopilo proti njemu.

Odveza 1852
Patent o zemljiški odvezi je 

bil izdan že 7. septembra 1848, 
izvedba pa se je zavlekla vse do 
leta 1852. Položaj se je razvijal 
takole:

Cesar Ferdinand je zbežal 
pred revolucijo z Dunaja na 
Tirolsko. Vtem pa je začasni 
državni zbor odpravil tlako in 
desetino ter uvedel še druge 
manjše reforme. Poleg »kmet
ske odveze« proti odškodnini, so 
bila namesto grajskih sodišč 
uzakonjena državna sodišča s 
porotami. Urbarske služnosti in 
dajatve, ki so jih morali odku
piti kmetje, so znašale v denar
ju okrog 40 milijonov kron ter 
še 2 milijona kron letnih obre
sti. Ker so tudi državni davki 
bili visoki, kmet ni zmogel od
kupnine in se je začel zadolže
vati. Manjše kmete je zadolžitev 
spravila ob zemljo. Odveza je 
torej kmečko vprašanje rešila 
le napol.

Ustavno stanje, ki je začelo 
1848. leta s sprejetjem marčne 
ustave, ki je jamčila državlja
nom osebno svobodo in enako

pravnost, neodvisna državna so
dišča in samoupravne občine, 
je trajalo le kratek čas, saj je 
nad revolucijo zmagala kontra
revolucija, ki je prinesla vlado 
knezov, škofov, grofov, baronov, 
generalov in bankirjev. Ta vla
da je ljudstvu vzela vse pravi
ce, kmeta pa je iz fevdalnega 
podložnika spremenila v držav
no-cesarskega. Za cesarsko go
spodo kmet ni plačeval samo 
davkov, tmeveč je zanjo moral 
prelivati tudi kri. Sama buržoa
zna — bivši kratkotrajni kme
tov zaveznik — je podpirala ta 
čas vojno proti Italiji (Piemon
te) in proslavljala razširjenje 
avstrijskega ozemlja na Bene
čijo.

Predstavniki avstrijskih Slo
vanov so sklicali v Pragi pan
slavistični kongres. Hrvaški ban 
Jelačič in Madžari so kongres 
razgnali, čeprav so Slovani, bo
ječ se nemškega kapitalizma, 
igrali takrat reakcionarno vlo
go. Zanašali so se na ruskega 
carja, največjega fevdalca tiste 
dobe.

Kakor smo videli, je cesar 
prehitel meščanstvo z oktobr
skim patentom, s katerim je 
kmet dobil zemljo proti odškod
nini. S tem ga je izločil iz re
volucije. Potem se je obrnil pro
ti buržoaziji, ki je s cesarjem 
takoj sklenila kompromis in s 
tem izdala revolucijo. Ustrašila 
se je namreč delavstva, ki je v 
Avstriji v tem že nastopilo.

Po odvezi
Položaj kmeta se je tudi v 

tej dobi občutno poslabšal Od
kupnina ga je pognala v dolgo



ve, pos tal je plen oderuhov. Ne
zadovoljstvo kmečkega ljudstva 
je bilo vedno večje. Velepose
stva so ostala, zlasti gozdna. 
Pred odvezo je podložnik smel 
sekati les, pasti živino in grabi
ti listje v grajskem gozdu, po 
odvezi pa je vse to bilo kmetu 
prepovedano. Politično se je ta 
doba odražala v tem, da je ob 
Bleiweisovem krogu »Staroslo
vencev«, ki so šli po prejšnji 
poti, začel rasti krog »Mlado
slovencev«, to so bili večinoma 
izobraženci kmečkega porekla, 
ki so bili za naprednejši me
ščanski program.

»Mladoslovenci« so bili pred
stavniki k napredku stremeče
ga malega meščanstva, ki se je 
znašlo v težki stiski. Iz Nemčije 
je takrat grozil močnejši nem
ški kapitalizem. V boju proti 
nemški buržoaziji so se sloven
ski konservativni meščanski ele
menti naslanjali na cesarsko 
reakcijo in na fevdalno aristo
kracijo, katere glavni cilj je bil 
ohraniti fevdalni sistem. Na 
drugi strani je nastajajoče slo
vensko meščanstvo iskalo vire 
za lastno bogatitev. Ta vir je 
našlo v odiranju domačega kme
ta, na račun katerega so dobro 
živeli odvetniki, notarji, pisarji 
in tako dalje. Tako so nastali 
prvi slovenski kapitalisti. S tem 
odiranjem so si kmeta odtujili. 
Strah pred nemškim kapitaliz
mom jih je pripeljal do tega, 
da so odobravali vsak cesarjev 
ukrep. Ta liberalna buržoazija 
je postala kompromisarska, 
breznačelna, paktirala je z Blei
welsom in reakcijo. En sam duh 
je zahteval doslednost v  politiki 
in naslonitev na kmeta. To je

bil Fran Levstik. Nasprotniki so 
ga nazivali slovenski »Špartak«. 
Izdajal je list »Pavliho«. V svo
jih delih, posebno v Martinu 
Krpanu, je prikazoval kmetovo 
samozavest. Levstika je dolete
la Prešernova usoda. Ostal je 
osamljen in za grejen, ker ni na
šel med drobnim meščanstvom 
nikjer razumevanja in opore. 
Zamišljal je skupnost južnih 
Slovanov na temelju enako
pravnosti. Zbral je okrog sebe 
mladino, ki pa se je obrnila od 
njega, ko je dobila kruh. Polo
žaj se je zaostreval. Nastala je 
domača slovanska buržoazija, ki 
je terjala svoje pravice. Prva 
se je razvila češka buržoazija, 
za njo pa slovenska in hrvaška, 
toda najbolj revolucionarna je 
bila madžarska, ki še ni pozabi
la na revolucionarne tradicije iz 
leta 1848. Izkoristila je avstrij
ski poraz v vojni proti Prusiji 
za dosego pogodbe v letu 1867, 
po kateri je Madžarska postala 
samostojna upravna enota, ki jo 
z Avstrijo druži le cesar. To je 
bil začetek avstro-ogrs kega 
dualizma. Pod Madžare so prišli 
Slovaki, vojvodinski Srbi, Hrva
ti in Ukrajinci ter Prekmurci, 
pod Avstrijo pa Čehi. Slovenci, 
del Poljakov ter Hrvati v Dal
maciji. Ta dualizem je sprožil 
na Slovenskem veliko ogorče
nje. Slovenci smo bili razkosani, 
saj so Prekmurci prišli pod Ma
džare, ostali pa pod odvisnost 
nemške buržoazije. Nastopila je 
doba taborov. Za dualistično 
ustavo je. glasoval Toman, ki 
mu je gradnja nove gorenjske 
železnice prinesla dobiček. 
Nemci so tudi na Slovenskem 
začeli ustanavljati svoje orga

nizacije, kakor Turnverein, 
Schulverein, Slovenci pa svoje
ga Južnega Sokola, med ustano
vitelji katerega je bil tudi Lev
stik. Ljudstvo je čutilo, da je 
izročeno nemški buržoaziji, zato 
j e organiziralo odpor. Med raz
nimi nemškimi in slovenskimi 
organizacijami je prišlo večkrat 
do spopadov, tako tudi pri Je
senicah.

Zaradi slabe notranje in zu
nanje politike je bila Avstrija 
konec petdesetih let v zelo te
žavnem položaju. Za oboroževa
nje, ki je terjalo ogromne vso
te, je v obliki davkov zahtevala 
denar od kmeta, ker zunanjega 
posojila ni mogla dobiti. To tež
ko stanje je vladajoče prisililo, 
da so sklicali leta 1860 državni 
svet s posvetovalno pravico pri 
finančnih in še nekaterih dru
gih državnih poslih. Nadalje so 
kmalu za tem morali sklicati še 
državni zbor in deželne zbore, 
v katerih so slej ko prej imeli 
glavno besedo prosvetni in cer
kveni aristokrati. Poslancev v 
državni zbor takrat še ni volilo 
ljudstvo, temveč so jih volili 
deželni zbori. V Avstriji se je v 
šestdesetih letih začel pod vpli
vam Francije in Anglije uve
ljavljati gospodarski liberali
zem, ki je oznanjal, »da naj 
bo vsak svoje sreče kovač«, ta
ko tisti, ki ima velika bogastva, 
kakor tudi tisti, ki nima nič. Li
beralizem je s tem priznal pra
vico izkoriščanja človeka po 
človeku. Prinesel pa je tudi ne
kaj osebne svobode, saj je s ta
ko imenovanim »februarskim 
patentom« leta 1861 bilo v  Av
striji uvedeno zopet ustavno 
stanje, ki pa kmetu, ki je lezel

v vedno hujše dolgove, ni mno
go koristilo. Na kmečka pose
stva v Avstriji je namreč bilo do 
leta 1858 vknjiženih 32 milijo 
nov goldinarjev dolga, leta 1881 
pa že 65 milijonov goldinarjev, 
to je dvakrat več. Na račun za
dolženih kmetov so bogateli 
oderuhi, zahtevajoč 30—40 od
stotkov obresti, saj do l. 1866 
sploh hi bilo zakona proti ode
ruštvu. Ker so razen tega še 
rasli zemljiški in hišni davki, je 
bilo v  desetletju 1870—1880 na 
dražbi prodanih 62.119 kmetij na 
območju avstrijske države. Na
stala so nova veleposestva, že 
obstoječa pa so se povečala. Li
beralizem je torej omogočil 
hitro bogatenje veleposestnikov 
kapitalistov in oderuhov, med
tem ko je kmečko ljudstvo 
spravil na beraško palico. To 
so bili časi, ko se srednji kmet
je, bajtarji in delavci niso 
mogli do sitega najesti — niti 
ovsenega kruha.

(Konec prihodnjič)
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Po P r e k mu r j u  in Pr l ek i j i
TRNJE

Vas leži takoj za Žižki pri 
Črensovcih. Potok Črnec jo 
deli na dva dela, gornjo in dol
njo vas. Tam, kjer potok pre
seka vaško cesto, klopota mlin; 
drugi pa leži nekoliko niže, 
osamljen v gozdu. Ob poti, ki 
vodi iz Žižkov proti Gomilicam, 
so zgradili obsežen zadružni 
dom. V njem je prostor za za
družno trgovino, pa tudi za 
obrtne delavnice. Obrt je v 
Trnju precej razvita, Posebno 
kleparska delavnica je znana. 
Izdelujejo peči s kotli.

Med društvi je vidno delo ga
silcev. Vendar pa nimajo gasil

skega doma, kar povzroča nji
hovemu delu največ težav. Ob
staja pa v Trnju šola. Otroci jo 
obiskujejo le do četrtega raz
reda, potem se preselijo v Čren
sovsko nižjo gimnazijo. Značil
no pa je za to vas, da niti mla
dina niti gasilci — oboji bi to 
storili najlaže — ne prirejajo 
kulturnih prireditev. V tej 
smeri bo treba v bodoče storiti 
kaj več. Ne bi bilo odveč, če bi 
IZUD v Črensovcih skušal raz
vijati kulturno-prosvetno življe
nje v vseh vaseh črensovske 
občine.

Vaščani Trnja upajo, da bo 
tudi tu kmalu zamenjala petro
lejko električna luč. Kmečke 
sobe jo željno pričakujejo — 
vleče pa se elektrifikacija že 
kar lep čas.

Toliko na kratko o Trnju. 
Med spomini, ki zadevajo zgo
dovino te vasi, pa je treba ome
niti, da je Trnje rojstni kraj 
partizana Jožeta Kramarja 
Juša, ki je padel za svobodo in 
srečo prekmurske zemlje kot 
borec-partizan. Štefan Šlak

MURSKA SOBOTA
Prejšnjo soboto popoldne so 

dijaki gimnazije v gimnazijski 
telovadnici odigrali košarkarsko 
tekmo s soboškimi študenti. 
Zmagali so slednji z rezultatom 
59:37. Gimnazijsko moštvo ni 
bilo popolno, ker sta dva člana 
odšla na srednješolsko smučar
sko prvenstvo v Maribor. Med 
dijaki je bil najboljši Belinger 
s 17 koši, med študenti pa kot 
gost prof. Titan s 35 koši.

To je bilo eno izmed mnogih 
športnih srečanj med dijaki in 
študenti

BREZOVCI
Brezovčani nameravajo letos 

za pustni torek prirediti tradi
cionalno prekmursko »borovo 
gostüvanje« Podobna prireditev 
v Puconcih lansko leto, je kar 
dobro uspela z vseh strani. 
Brezovčani upajo, da bo s pri
reditvijo njen organizator, vaški 
odbor SZDL priredil vsem 
bližnjim in daljnim prijetno raz
vedrilo — pa tudi nekaj sred
stev se bo nabralo za organiza
cijo.

V Ljutomeru pripravljajo 
pravilnik o kategorizaciji 

stanovanj in višini 
najemnine

Po naročilu okrajnega ljud
skega odbora Ljutomer priprav
lja posebna komisija pri ljud
skem odboru mestne občine 
Ljutomer pravilnik, kako opra
viti kategorizacijo stanovanj in 
kakšno najemnino določiti za 
posamezno kategorijo. Podobno 
bo naredila tudi komisija v 
Gornji Radgoni. Ta predloga 
bosta služila za osnovo pri se
stavi pravilnika za ljutomerski 
okraj.

Iz Pristave pri Ljutomeru
| Na zadnjem občnem zboru 
Gasilskega društva v Pristavi 
smo med sklepe o bodočem de
lu uvrstili tudi kulturnopro

 svetno delo. Odločili smo se za 
uprizoritev ljudske igre »Do
men«. Začetek je bil težek, 
ker smo s težavo spravili sku
paj potrebne igralce. Končno pa 
smo le premostili tudi to in 
zdaj že vadimo. Stari in mladi 
igralci lepo sodelujejo in si 
vzajemno pomagajo.

Ker doma nimamo primerne 
dvorane, bomo šli z igro gosto
vat v bližnjo okolico, saj po
vsod radi gledajo prireditve na 

| odru, in Pristava, ki je bila 
vedno živahna, nikakor ne sme 
v tej zimi mirovati. Cisti dobi
ček, če ga bo kaj, nameravamo 
uporabiti za povečanje gasilske
ga doma, ki je sicer lep, toda 
pretesen je že. Tudi nova bri
zgalna je naša velika želja, za 
kar pa se bo treba zelo potru
diti. Upamo pa, da bo sčasoma 
z voljo vse šlo. Izvolili smo do
ber odbor, ki si prizadeva po
vsod razviti delavnost gasilstva 
v prid skupnosti. R. PiK.

Iz beltinške gimnazije 
nam pišejo

Letošnja zima, ki nam je na
tresla obilo snega, je zvabila v 
naravo tudi beltinške gimnazij
ce — mlade smučarje. Pred
zadnjo nedeljo so priredili 
majhno smučarsko tekmovanje.

Že v zgodnjih popoldanskih 
urah se je nabral kup drobiža 
za šolskim poslopjem, kjer je 
bil začetek in konec tekmova
nja. Med gledalci ni manjkalo 
tudi starejših. Za tekmovanje se 
je prijavilo okrog 20 pionirjev 
iz beltinške gimnazije. Tekmo
valna proga je bila pripravlje
na že dan prej, in to kar do
bro. Tekmovanje je potekalo ži
vahno in zanimivo. V teku na 
3 km so bili najboljši pionirji: 
Franc Vereš, Branko Bakan, 
Ivan Zadravec in Alojz Pukla
vec. V doseženem času je bila 
med prvim in četrtim le dobra 
minuta razlike. Prvi trije so 
prejeli spominske diplome vod
stva šole.

Izven konkurence je tekmoval 
Ivan Kavaš iz Beltinc in dose
gel dober čas 14 minut in štiri 
sekunde. Š-H

Nekaj iz Kobilja
Kobilje je večja vas, saj ima 

1200 prebivalcev. Od teh jih živi 
670 na malih kmetijah, 420 pa 
na srednjih; večjih kmetov je 
malo. V vasi imajo kmetijsko 
zadrugo, ki ima 155 članov — 
150 gospodarjev in 5 družinskih 
članov. Zadruga ima trgovski 
odsek, v  katerem so se lansko 
leto zgodile velike poneverbe 
pri odkupu lesa. Trgovina po
trošnega blaga je dobro poslo
vala. Živinorejski odsek  vodi 
rodovnik živine in mlečno kon
trolo. V rodovnik je vpisano 43 
krav in 26 telet. Sadjarski od
sek je svojo nalogo opravil le 
delno, ko je poskrbel za škrop
ljenje sadnega drevja, ni pa do
volj poučeval kmetovalce, da je 
sadno drevje treba tudi čistiti 
in pomlajevati.

Ne pozabite na osebno 
izkaznico!

Sodnik za prekrške pri OLO 
je prejel v lanskem letu 220 
prijav, ko so se ljudje podali 
ha daljšo pot brez osebne iz
kaznice. Takih, ki so prišli v 
Prekmurje brez dovoljenja za 
obmejni pes, pa je  bilo 236. Ker 
sta oba prekrška kazniva, so se
veda morali plačati kazen.

IZ TIŠINE
Nedavno je bil tudi na Tišini 

občni zbor gasilskega društva. 
Discipline pa tu ni bilo ravno 
preveč. Nekateri so posedali v 
gostilni — ob istem času pa bili 
predlagani za odbornike. Kaj 
res ne gre drugače? Gr.

TR0P0VCI
Tudi pri nas deluje kuharski 

tečaj, ki ga obiskuje precej de
klet in žena iz Tropovec. Težko 
smo ga spravili skupaj, ker so 
nekateri nergači na vso moč 
ugovarjali. Kakor da to ne bi 
bilo koristno vsem, ki so poka
zali veselje zanj!

Tečaj je organiziral vaški od
bor SZDL. R. j .

Uspel zaključek tečaja za žensko kmečko mla
dino v Puconcih

Predzadnjo nedeljo so v Pu
concih končali s tečajem za 
vzgojo ženske kmečke mladine. 
Udeleženke tečaja so na za
ključnih izpitih dobro odgovar
jale, po čemer smemo sklepati, 
da jim bo tečaj tudi koristil.

Udeležba na tečaju je bila 
zadovoljiva; od 33 mladink, ki 
bi morale obiskovati tečaj, jih 
je bilo pri izpitih kar 29. Ostale 
štiri so se odmikale tečaju hote,

predvsem pa zaradi nerazume
vanja štaršev

Po uspelih izpitih so se ude
leženke tečaja zbrale skupno s 
predavatelji na družabnem ve
čeru, kjer so tudi nastopile z 
enodejanko » Čašica kave«, ki 
je vse prisotne spravila v  ve
dro razpoloženje.

Dekleta so se na tečaju mar
sičesa naučile, kar jim bo ko
ristilo v  življenju, ne glede na 
zaposlitev.

Smučarsko tekmovanje 
v Ivanjkovcih

Pred kratkim je domače te
lovadno društvo »Partizan« pri
redilo smučarsko tekmovanje. 
Tekmovali so v  smuku na 6 km 
dolgi progi in v skokih na 20- 
metrski skakalnici. Organizaci
ja tekmovanja je bila dobra. 
Najbolj sta se izkazala mladin
ca Stanko Ribič in Matija Ko
ciper, ter v skokih Anton Riž
nar in Marjan Turin. Zmago
valci so prejeli tudi nagrade.

Škoda le, da je od 60 mla
dincev, ki gojijo zimski šport, 
bilo le 13 toliko korajžnih, da 
so upali tekmovati. TA

Nekaj besed o mladih 
soboških šahistih

Mladina v M. Soboti izvaja 
v okviru svojih osnovnih orga
nizacij LMS šahovsko tekmova
nje. Igrajo za naslov prvaka 
mladinskega aktiva, trije naj
boljši iz vseh aktivov pa bodo 
potem sodelovali na turnirju za 
naslov mladinskega prvaka So
bote v šahu. Doslej so končali 
s turnirji aktivi »Dane Šume
njak«, »Štefan Kovač«, »Štefan 
Cvetko« in mladinci v Bakov
cih.

Turnir za mestno prvenstvo 
se bo začel s L marcem.

30 let gasilstva
v Dokležovju

Letos poteka že trideseto le
to, odkar so v Dokležovju usta
novili gasilsko društvo. To je 
bilo leta 1924. V tridesetih letih 
delovanja društva so dokležov
ski gasilci opravili precejšnje 
delo. Neštetokrat so se izkazali 
pri požarnih, nesrečah doma ali 
v  sosednjih vaseh. Omeniti je 
treba njihovo pomoč prebival
stvu v predlanskih poplavah, 
ko so s pogumnim delom oču
vali mnogo ljudskega imetja.

Lansko leto so sl zgradili 
dom. Pri gradnji doma sodelu
joči gasilci so opravili nad 1000 
delovnih ur prostovoljnega de
la. V letih svojega delovanja so

gasili 40 požarov, večkrat pa so 
se pojavili tudi na gledališkem 
odru s kakim nastopom.

V četrto desetletje svojega 
delovanja stopajo dokležovski 
gasilci z željo, da bi kmalu iz
popolnili svojo opremo z mo
torno brizgalno. Z. F.

Okrajno sodišče v Murski 
Soboti je imelo v 

preteklem letu mnogo 
dela

V preteklem letu je imelo 
Okrajno sodišče v Murski So
boti precej posla. Sodišče je ob
ravnavalo 121 primerov, ki so 
bili zagrešeni zoper življenje in 
so povzročili telesne poškodbe. 
Vzroki takih prekrškov so naj
večkrat neurejene družinske in 
gospodarske razmere ter pijan
čevanje. V 171 primerih so se 
storilci pregrešili zoper čast in 
dobro ime drugega. Primerov 
nevestnega poslovanja je bilo 
31, med temi 14 prekupčevalcev. 
Raznih tatvin osebnega in druž
benega premoženja je bilo 71. 
Kršilcev splošne varnosti je bi
lo 14, med temi 10 šoferjev. 
Kršitev javnega reda in poizku
sov prekoračiti državno mejo 
brez dovoljenja oz. prekorače
nje državne meje brez dovolje
nja je bilo 54 (13 beguncev se 
je vrnilo). V 7 primerih so bile 
ponarejene listine, kar so v ve
čini primerov zagrešili knjigo
vodji. V 13 primerih pa je bila 
povzročena škoda zadrugam, kar 
je zagrešilo 17 storilcev.

Na civilno-pravnem oddelku 
je bilo vloženih 1066 raznih tožb. 
V primeri s prejšnjim letom je 
število tožb zelo poraslo, zato 
sta 202 zadevi preostali nerešeni 
za letošnje leto. To potrjuje, da 
bo treba povečati število sodni
kov in ostalega osebja.

Š p o r t n i  d a n  s o b o š k i h  g i m n a z i j c e v
V letošnjem šolskem letu je 

prišlo, do nekaterih sprememb 
v učnem programu. Uveden je 
bil športni dan, ki je vsak me
sec ih služi razvedrilu in od
dihu. Po drugih šolah so jih že 
prirejali v prejšnjem polletju. 
Na soboški gimnaziji pa zaradi 
nekaterih ovir tega niso mogli 
izvesti! Šele 11. februarja se je 
uresničila ta lepa želja dijakov 
in profesorjev.

Vreme je bilo lepo  in vsi so 
se zadovoljni odpeljali v Mač
kovce. Nekateri so imeli smuči, 
drugi sanke, tretji pa ničesar. 
Kljub temu se je našlo za vse 
mnogo razvedrila in zabave. 
Smučarji so pokrili hrib nad 
vasjo in ga prekrižali s traki; 
sankači,  so se prav tako spu
ščali po strmih poteh, se ko
balili, smejali in zopet drveli. 
Nekateri so obiskali kočo na 
Doliču; vsekakor prijeten izlet 
zlasti za tiste, ki še Goričkega 
niso videli. Zvečer so se utru
jeni, a zadovoljni vrnili v  So
boto, kjer jih je dočakal — dež!

Zanimivi so rezultati, ki so 
jih smučarji dosegli na tekmo
vanju. Sicer so skoraj vsi imeli 
smolo, ker jih je vreme prese
netilo in so si zjutraj namazali 
smučke za suhi sneg. Ta okol
nost je zelo vplivala na rezul
tate, ki so naslednji:

V smuku so bili med mla
dinci najboljši: Alatič, Šumak 
in Perš; med mladinkami pa 
Šebekova in Štivanova. Med 
pionirji sta vodila Močan in 
Bačič, med pionirkami pa Ju
gova in Miholičeva.

V slalomu so bili med mla
dinci najboljši: Trači, Šumak 
in Sakal, pri pionirjih Bacič in 
Ledinek; med mladinkami v 
teku sta zmagali Grozdaničeva 
in Jezovškova in med pionir
kami Jugova in Novakova.

V skokih na impr. skakalnici 
sta med mladinci skočila po 
8 m Velnar Ih Berce ter tako 
osvojila prvo mesto, med pio
nirji pa so bili prvi trije Le
dinek, Bacič in Močan.

Zimski športni dan bo ostal 
v prijetnem spominu vsem ude
ležencem. -al.

Vremenska napoved
ZA ČAS OD 19. DO 26. FEBR.

V z ačetku druge polovice te
kočega tedna pomembnejše snež
ne padavine. Proti koncu teko
čega tedna izboljšanje. V začet
ku naslednjega tedna in zlasti v 
drugi polovici naslednjega tedna 
ponovne snežne padavine. Tem
peratura bo zopet pretežno pod 
ničlo, v jasnih nočeh celo ostrej
ši mraz.

Nadaljnji izgledi. konec fe
bruarja močne snežne padavine, 
nato oster mraz.

Pogovor z dopisniki
G. G. Cankova. Pišite jasneje, 

brez skrivnosti in ovinkov. Iz 
Vašega prispevka »Po Cankovi« 
ne moremo razbrati za koga in 
ta kaj se gre

Ž. F. M. Sobota. Pišite še kaj. 
Dva krajša prispevka objavlja
mo, ostalo kasneje, ob primer
nem dogodku

R. A. iz Prlekije. Že večkrat 
smo poudarili: nepodpisan dopis 
roma v uredniški koš. Kdor 
misli pošteno, se vendar ne boji 
povedati svojega imena!

B. I. Radgona. Velja enako; 
tudi Vüjec Balaž sprejema le 
s pravim imenom  podpisane 
dopise.

CC. M. Bogojina. Na vpraša
nje pričakujte pismen odgovor 
v prihodnjem tednu

P. G. Maribor. Vzeli na zna
nje. Pričakujemo še kaj.

Uredništvo

TEDENSKI KOLEDAR 

Nedelja, 21. februarja — Irena 
Ponedeljek, 22. februarja — Marjeta 
Torek, 23. februarja — Marta 
Sreda, 24. februarja — Matija 
Četrtek, 25. februarja — Saša 
Petek, 26. februarja — Andrej 
Sobota, 27. februarja — Gabriel

SONCE vzide v nedeljo, 21. februarja 
ob 6.57 in zaide ob 17.38; dolžina dne
va 10 ur in 39 minut.

GIBANJE LUNE: zadnji krajec dne 26. 
februarja ob 0.29

SPOMINSKI DNEVI:
21. februarja 1845 — Rojen v Zagorju 

ob Savi matematik Josip Celestin, ki je 
bil med prvimi sestavljalci slovenskega 
matematičnega besedoslovlja; 1848 — 
Marx in Engels sta objavila v Londonu 
komunistični manifest.

23. feberuarja 1942 — Ljubljana za
prta z žično blokado, začetek racij.
 24. februarja 1848 — Proglasitev dra
ge francoske republike; 1906 — Prebit 
predor pod Simplonom, ki je dolg 19.80? 
metre in veže Italijo s Švico. Leta 1922 
so zgradili vzporedni predor, tako da 
imamo sedaj pod Simplonom dvotirno 
železnico.

25. februarja 1943 — Boji Severno
primorskega odreda na Tolminskem ta 
v Baški grapi, zavzeta postojanka Zakriž; 
1947 — Zavezniški kontrolni svet za 
Nemčijo je izdal zakon, s katerim se 
ukinja država Prusija, temelj nemškega 
militarizma  in nasilstva.

27. februarja 1880 — Izročena pro
metu železniška proga čez prelaz St. 
Gotthard v Švici, ki veže severno in 
južno Evropo; 1893 — Ustanovni občni 
zbor 'Slovenskega planinskega društva v 
Ljubljani. Predhodniki SPD so bili ,,Pi
parji", ljubljanski mladeniči, zbrani  v 
planinskem klubu s pipo v klubskem 
znaku.

28. februarja 1944 — Primorski parti
zani so minirali progo Trst—Tržič.

KINO
M. Sobota: od 19. do 22. febr.: 

italijanski film »LJUBEZEN 
IN STRUP«, od 23. do 25. fe
bruarja: franc, film »GOS
POD HULOT NA POČITNI
CAH«.

Radgona: 20. in 21. febr.: ju g o
slovanski  film »NEVIHTA«, 
24. febr.: italijanski film »ZI
DOVI MALAPAGE«.

Ljutomer: 20. in 21. febr.: Itali
janski film »JUTRI BO PRE
POZNO«, 24. in 25. februarja: 
ameriški film »PODVODNA 
ČETA«

Grad: 21. febr.: francoski film 
»VARUJTE SE P L A V O 
LASK«, 28. febr.: italijanski 
film »NOČNI TAKSI«.

Čepinci: 21. febr: franc, film 
»PREPOVEDANE IGRE«, 28. 
febr.: italijanski film »NOČNI 
TAKSI«.

MALI OGLASI
Predam klavir v dobrem sta

nju. Vprašati v Lendavi. Par
tizanska ul. 28.

Samsko sobo išče soliden tova
riš, nameščenec v M. Soboti. 
Naslov v upravi lista.

POZI V
Športno društvo »Sobota« v 

Murski Soboti poziva vse upni
ke. da prijavijo svoje terjatve 
nap ram bivšemu nogometnemu 
klubu »Mura« Murska Sobota, 
kakor tudi terjatve napram ŠD 
Soboti najpozneje do 5. marca 
1954.

Vse neprijavljene in po tem 
roku dospele terjatve društvo 
ne bo priznalo.

Odbor

Poziv upnikom in dolžni
kom!

KDZ Noršinci (okraj Ljuto
mer) je prešla v likvidacijo, za
to poziva premoženjska komi
sija vse upnike in dolžnike, da 
prijavijo svoje terjatve, oz. da 
poravnajo svoje dolgove naj
kasneje v roku 15 dni po objavi 
tega poziva v Obmur. tedniku.

Premoženjska komisija 
KDZ Noršinci v likvidaciji

O B V E S T ILO
V soboto. 20. februarja ob 18 

uri bo v sindikalni dvorani OLO 
Ljutomer v Ljutomeru letni 
občni zbor Planinskega društva 
v Ljutomeru.

Vabljeni Vsi planinci — člani 
društva in ljubitelji planin!

Odbor

TVD PARTIZAN v MURSKI SOBOTI 
priredi tudi letos

VELIKO POSTNOMAŠKERADO
v soboto, 27. februarja zvečer v vseh prostorih 
telovadnega domo. - Maske vabljene! Tudi 

letos nagrajevanje najlepših mask!



OBMURSKI TEDNIK
Murska Sobota, 19. februarja 1954

S k o ra j v s o  p re k m u rsk o  zem ljo  
je  t r e b a  ap n iti

Preiskava zemlje v  Prekmur
ju je  ugotovila, da so prekmur
ska tla kisla in da bi na hektar 
potrebovali 50 do 100 stotov 
apnenčevega prahu.

V Prekmurju je 38.808 ha njiv 
in 19.812 ha travnikov, skupaj 
torej 58.700 hektarov obdelo
valne zemlje, ki je  skoraj vsa 
potrebna apnjenja. Zato bi po
trebovali 58.700 desettonskih 
vagonov apnenčevega prahu. 
Odštejemo lahko le okrog 700 ha 
v okolici Rogaševec ob avstrij
ski meji, kjer zdaj ni potrebno 
apnjenje.

Ali bo sploh mogoče priskr
beti toliko apnenčevega prahu? 
Če se nekoliko zamislimo v  to 
nalogo, spoznamo, da je  apnje
nje nujno in tudi donosno ter 
da bi bilo mogoče premagati 
prevozne težave.

Enkratno apnjenje zaleže za 
10 do 15 let, včasih pa tudi za 
dalje časa. Večkrat začne apno 
najbolj delovati šele v  drugi 
kolobarski vrstitvi, t. j. šele pri
bližno osmo leto po apnjenju 
Na neki poskusni postaji so že 
leta 1923 poskusno apnili, apno 
pa je  delovalo še leta 1946. 
Apno je učinkovalo še po 22 do 
24 letih, tako da so pridelali na 
leto po 2 do 3 stote rži in ovsa, 
sena in detelje pa po 8 do 9 
stotov več kakor na zemljišču, 
ki ga niso apnili.

Po apnjenju kisle zemlje se 
pridelek detelje podvoji, na 
srednje kisli zemlji se poveča

Drobne zanimivosti
LUNINA MAVRICA je ljudem 

kaj malo znan pojav. Vidijo jo 
letalci, kadar imajo pod seboj 
oblak, iz katerega dežuje, za hrb
tom pa luno. Če so atmosferske 
prilike ugodne, razlikujejo tudi 
barve. Ta pojav pomeni v resni
ci nekaj izrednega, saj je znano, 
da je lunina svetloba, ki je  v  
resnici odbila svetloba sonca, 
kakih 40.000-krat slabša od sonč
ne!

SRCE, KI JE PRENEHALO 
UTRIPATI, je po triurni masaži 
spet oživil neki kirurg v  Los An
gelesu (ZDA). Med operacijo 
krajnikov nekega otroka je srce 
zastalo, verjetno zaradi narkoze. 
Kirurg je tako je odprl prsno du
plino, vbrizgal kisik in ga pričel 
masirati. Nekaj časa je kazalo, 
da bodo njegova prizadevanja 
zaman, toda po treh urah se je 
srce zganilo.

povprečno za 34 %, na slabo ki
sli za 19 % in na nekoliko kisli 
za 11 %.

Potemtakem bi apnjenje lah
ko razdelili na 15 ali celo 20 le t  
Tako bi potrebovali na leto 
3860 ali 290 desettonskih vago
nov apna (apnenčevega prahu). 
Deloma bi ga lahko dobili iz 
domačih ležišč v  Rogaševcih in 
Lendavi Apnjenje je donosno, 
saj že povečanje pridelka, v

enem letu poravna vse stroške, 
naslednja leta pa je večji pri
delek že čisti dobiček.

Apniti moramo seveda stro
kovno pravilno, tako da zemlja 
dobi res toliko apna, kolikor je 
potrebno. Zato je potrebno, da 
bi v  Murski Soboti ustanovili 
laboratorij, ki bi preiskoval 
zemljo in dajal pridelovalcem 
natančna navodila.

Ing. L. J.

Znanilci vrem ensk ih  sprememb
Veliko število živali in rastlin 

čuti spremembo vremena. Pri 
živalih govorimo o instinktu 
tu in tam nastopijo tudi spre
membe po telesu. Pri rastlinah 
vplivata na spremembe v glav
nem vlaga in temperatura.

Naša divja srna je pred spre
membo vremena zelo vznemir
jena ter naglo menja svoje bi
vališče. Zajec se skrije pred 
vremenskimi nezgodami v  svoj 
brlog, če tudi še ni nikakih 
vidnejših znakov nevihte. Do
bri »vremenjaki« so tudi divje 
goske in race, mnoge ptice-ro

parice ter drobne poljske ži
vali.

Pred dolgotrajajočim dežjem 
jedo psi travo, mačke se gladijo 
in ližejo, petelini kikirikajo, 
žabe pa se več kot navadno po
tapljajo v vodi. Ce pa prihajajo

manjši pljuski, so muhe in ko
marji posebno sitni. Zanimivo 
je, da se tudi čebele preveč ne 
oddalje od svojih košev, če 
grozi slabo vreme.

Za rastline vemo, da neka
tere pred dežjem zapirajo svoje 
cvetove, nekatere pa jih na
sprotno še bolj širijo.

Na mraz s e  je  treba privaditi
Na severu bi prav gotovo 

podlegli mrazu, ko nas letos že 
doma tako zebe! Tako pravijo 
naši ljudje. Pri tem nehote po

mislimo, da je odpornost sever
nih narodov že vrojena.

In vendar kažejo opazovanja

in  p o iz k u s i , d a  tem u  n i tak o. 
U g o to v il i  so  n a m reč , d a  j e  g la v 
n a  s t v a r  p ri tem  —  n a v a d a . S i
b ir c e m  s e  zd i, d a  j e  h la d n o  š e le , 
k o  p a d e  ž iv o  sr e b ro  p o d  — 30 
sto p in j  C e lz i ja !  T ib e ta n sk i » m u 
č e n ik i«  č e sto k r a t  s e d e  g o li v  
sn e g u : to d a  z  a v t o s u g e s t i jo , p a  
tu d i z  v a j o  p r e n a š a jo  n a  p rv i 
p o g le d  n e m o g o č o  tem p era tu ro .

O g le jm o  s i š e  n e k a te re  p r im e
re ! A d m ira l B y rd  j e  n a  s e v e r n e m  
p o la r n e m  p o d r o č ju  d o k a j  la h k o t
n o  p r e n a š a l  tem p e ra tu ro  — 67 
s to p in j C e lz ija , č e  je  l e  b i l  p ri
m e rn o  o b le č e n  in  č e  j e  b i l  zrak  
su h . V  n a jb o lj  m rzlem  k r a ju  na  
sv e tu , s ib ir s k i k o t lin i  O jm e k o n . 
s o  izm e r ili  r a z is k o v a lc i  tud i tem 
p e r a tu r o  — 78 sto p in j C e lz ija , pa 
v e n d a r le  n i n ih č e  z rm zn il. M a rs i
k a ter i v o j n i u je tn ik  iz  p r v e  s v e 
t o v n e  v o j n e  je  p r ip o v e d o v a l ,  da 
s e  j e  p o t ik a l v  ru sk em  u je tn i
š t v u  v  S ib iriji v  n a v a d n i z im sk i 
v o ja š k i  u n iform i b re z  top leg a

z im s k e g a  p er ila , tak o  d a  so  se  
d o m a č in i, k i s i  ž iv l je n ja  b rez  k o 
ž u h a  n e  m o re jo  zam islit i , n a rav 
n o st  č u d ili !

T o re j g la v n o  pri v s e m  j e  na
v a d a  in  p r im ern a  o b le k a ! V e n 
d a r  n e  sm em o  p o z a b it i š e  en o : 
teč n e , m a stn e  h ran e . O  tem  bi 
n am  la h k o  m a rs ik a j p o v e d a li  
sta ln i p r e b iv a lc i  s e v e r a  —  Eski
mi.

Kadar govore dolarji
Da v  ZDA na vseh področjih 

javnega življenja zapostavljajo 
Črnce, ni nikaka novost, po
sebno v  južnih državah. Pred 
kratkim pa so ameriške radij
ske družbe pričele na veliko 
uvajati v  svoj program zamor
ske pesmi in zamorsko glasbo. 
Nastopajo pomembni zamorski 
pesniki, recitatorji itd. Človek 
bi prvi hip menil, da so vsaj 
tu pričeli odstranjevati rasi
stične predsodke.

Toda temu ni tako. Časnik 
»Philadelphia Radio Corier« po
roča, da gre zgolj za gospodar

sko vprašanje. Mnogi Črnci so 
namreč prej odjavljali radio s 
pojasnilom, da jih oddaje zgolj 
za belce ne zanimajo. Mnogi 
prav zaradi tega tudi niso ku
povali radijskih sprejemnikov. 
Tako so bile radijske družbe 
pa tudi tovarne radijskih spre
jemnikov, prisiljene, da se do
menijo ter ustrežejo njih že
ljam.

Sreča
Na nekem zahodnonemškem 

tekmovanju v  skokih s smučmi 
se je zgodil nenavaden primer. 
Nekemu skakalcu sta med sko
kom odpadli obe smučki. Gle
dalci so že z grozo v  očeh pri
čakovali tragičen konec. Ven
dar se skakalcu ni nič zgodilo; 
priletel je  — v  globoki sneg.

TUDI PRI SVETNIKIH —
ITALIJANSKI NACIONA

LIZEM
Ilustrirani italijanski tednik 

»Oggi« je pred nedavnim ob
javil statistiko svetnikov in 
blaženih. Od 1. 1588 je katoli
ška cerkev dobila 204 nove 
svetnike in 965 blaženih. Med 
novimi svetniki je kar 69 — 
Italijanov.

Pa naj še kdo teče. da ni bog 
najprej sam sebi naredil brade! 
Papeži, ki so bili zapovrstjo 
Italijani, so se tudi oprijeli tega 
povsem katoliškega reka.

Ali veste..
. . .  da na avstralskih far

mah (kmetijah) pridelujejo 
1700 vrst volne?

. . .  da so prvi telefon upo
rabljali že Kitajci v  starih 
časih? Gre seve samo za 
njegovo osnovo. Njih tele
fon so predstavljale dve 
tanki kovinski ploščici — 
membrani, pritrjeni na kon
cih z napeto žico. Ce je člo
vek govoril pred eno od 
membran, je žica prenašala 
zvočne tresljaje na drugo. Če 
si na oni strani pritisnil 
uho, si slišal glasove.

. . .  da gospodari muha tse
tse, povzročiteljica spalne 
bolezni, na področju, ki sega 
od južnih robov Sahare (10* 
severne geografske širine) 
do Južne Rodezije (20* južne 
geografske širine)? To je 
ozemlje, ki meri okrog 
13,059.800 kvadratnih kilo
metrov. Muhe se plode naj
več po rečnih dolinah, kjer 
je dovolj vlage in sence, t. j. 
na onih krajih, kjer tudi 
prebivajo ljudje in živali. 
Britanski izvedenci snujejo 
sedaj pravo vojno proti te
mu škodljivcu, in sicer s po
sebnimi dimnimi bombami, 
ki jih bodo z letal odvrgli 
na najbolj ogroženih mestih.

. . .  da vsebuje jabolko 84 
odstotkov vode in 26 odst. 
trdnih rudninskih snovi?

B E L I K R U H  U Ž IV A M O  S E L E  
K A K IH  150 L E T

B e lo  m o k o  s o  p r ič e li  iz d e lo 
v ati v  E v ro p i v  v e č j ih  k o lič in a h  
p r a v z a p ra v  p o  fra n c o s k i r e v o 
lu c ij i , in  s ic e r  p o d  v p l iv o m  z n a 
n eg a  fra n c o s k e g a  a p o te k a r ja  
P arm a n tie ra . S le d n ji  j e  m e n il, 
d a  j e  b e li  k r u h  b o ljš i  o d  črn eg a . 
(D anes v e m o , d a  j e  č rn i k ru h , 
t. j .  k r u h  iz  c e lo tn e g a  p š e n ič 
n ega  z rn a , p o  h r a n iln i  v r e d n o s t i  
b o ljš i o d  b e le g a !)

F ra n co sk a  v o js k a  j e  d o  le ta  
1796 j e d la  č rn  k ru h . K e r  s o  b o 
g atejši d r ž a v lja n i  v  t e m  č a su  že  
je d li  b e l  k ru h , s o  ča stn ik i in  
v o ja k i, u d e le ž e n c i  r e v o lu c ije ,  t u 
d i z a h t e v a li  z a s e  ta k  k r u h . T a 
k o  s o  o d  le t a  1796 v F r a n c iji  
p e k li  z a  v o ja k e  k r u h  iz  m o k e , 
iz  k a te r e  s o  o d s e ja l i  12 o d st . 
o tr o b o v .

N a z ira n je  Parm a n tie ra  j e  p o 
č a s i  p r o d ir a lo  tu d i v  o s ta li  sv e t .  
T a k o  j e  b e l i  k r u h  v  19. in  20. 
s to le t ju  p o č a s i  p o t is n il č rn  k ru h  
v  E v ro p i in  s e  iz  d n e v a  v  d a n  
v s e  b o l j  iz p o p o ln je v a l.

O D  T ED N A  D O  TEDNA
O zračje se  n i razčistilo

To lahko trdimo ne le za 
berlinsko konferenco, ki se 
približuje svojemu skromnemu 
koncu, temveč tudi za ostale 
dogodke izven naših meja, ki 
po svoji pomembnosti silijo v 
ospredje.

Tretji teden berlinskih raz
govorov je prinesel še mnogo 
večje razočaranje vsem tistim, 
ki so si od njih še kaj obetali. 
Štirje zunanji ministri so kar 
zapovrstjo znova načenjali vse 
tri točke dnevnega reda in ni
kjer niso mogli razčistiti polo
žaja. Glede bodoče združitve 
Nemčije je sovjetski predstav
nik Molotov sicer dodal nekaj 
predlogov, ki jih je ocenil kot 
popuščanje, toda Zahod jih je 
enoglasno odklonil. V avstrij
skem vprašanju, ki je pred
stavljalo za politične in diplo
matske  opazovalce prejšnji te
den glavni predmet zanimanja, 
sta se tudi izkristalizirali dve 
stališči, Zahoda in Sovjetske 
zveze, ki sta si v  nekaterih po
drobnostih hudo nasprotni. Za
hodni predstavniki so bili pri
pravljeni sprejeti nekatere po
pravke Molotova, ki se nanaša
jo na avstrijski obveznosti do 
SZ. Odločno pa so nastopili pro
ti zahtevi, naj bi zasedbene čete 
še ostale v  Avstriji tako dolgo, 
dokler ne bi podpisali nemške 
mirovne pogodbe. Molotov je 
zahtevo pojasnil tako da se v  
Moskvi boje da ne bi spet pri
šlo do »Anschlussa« t j  do 
združitve Nemčije in Avstrije, 
na Zahodu pa kot kremeljsko 
željo, da sovjetske čete še na
dalje ostanejo v  Avstriji in po
magajo na njihovem zasedbenem 
področju izkoriščati avstrijska 
naftna bogastva

Največ upanja nudi prva 
točka dnevnega reda, ki obsega

 v p r a š a n j e  k o n f e r e n c e  petih  in 
s p l o š n ih  u k r e p o v  z a  zmanjšanje 
m e d n a r o d n e  n a p e t o s t i .  Hudoben 
o p a z o v a le c  b i  k  t e m u  pripomnil, 
d a  n a j b r ž  s a m o  z a r a d i tega, ker 
s o  s e j e ,  n a  k a t e r ih  obravnavajo 
to  v p r a š a n j e  t a jn e  in  k er na 
n j i h  š t i r j e  m in is t r i  sproščeno 
r a z p r a v l j a j o ,  s t a v l j a j o  pogoje in 
t u d i  t e m u  p r im e r n o  trgujejo — 
s  t u j im i  in t e r e s i .  N a jb r ž  bodo te 
d n i  o b j a v i l i  s k u p n o  poročilo , da 
s o  s e  s p o r a z u m e l i  o  ponferen
c i  p e t ih ,  k i  p a  b o  obravna
v a l a  s a m o  p e r e č a  az ijsk a  vpra
š a n ja .  S o d e lo v a l  b o  tud i kitaj
s k i  p r e d s t a v n i k .  N a  ta način so 
z d r u ž i l i  s o v j e t s k o  zah te vo  naj 
r a z p r a v l j a j o  o  v s e h  v ažn ih  m ed
n a r o d n ih  v p r a š a n j h  o b  navzoč
n o s t i  p e te g a  k a n d id a ta  za  »ve
le s i lo «  —  K it a j s k e  in  britansko- 
f r a n c o s k o  z a h t e v o , n a j se  po
m e n i j o  o  a z i j s k ih  vprašanjih. 
P r a v i j o  p a , d a  s e  D u lle s  n ič  kaj 
n e  s t r in ja  s  ta k im  kom prom i
s o m .

 T o d a  k a k o  s e  b o  to  izteklo,
 j e  š e  p r e z g o d a j  g ovoriti. Zad
n j a  p o r o č i la  g o v o re , d a  so zu
n a n j i  m in is t r i  ž e  tud i določili 

 k o n e c  k o n fe r e n c e , k i b o  že  ta 
č e t r te k . N a jb r ž  n e  b od o  imeli 
d o v o l j  č a s a , d a  s e  sporazum ejo, 
n a  k a k e  » č u d e ž e «  p a  tud i ni več 
v e r j e t i .  Z a to  r a j e  p o čak a jm o  ter 
s e  t e h  v p r a š a n j  s p e t  lo tim o  pri
h o d n j i  te d e n , k o  b o  p o lo ža j že 
p o v s e m  čist.

M e d t e m  k o  s e v e r n okorejsko- 
k i t a j s k o  p o v e l j s t v o  z a d n je  čase 
v s e  b o l j  p r it is k a  n a  Združeno 
p o v e l j s t v o ,  n a j  s e  z n o v a  prično 
p r e l o ž e n i  r a z g o v o r i o  bodoči 
k o r e j s k i  p o lit ič n i  konferenci, 
p a  s k u š a  ju ž n o k o r e js k i dikta
to r  S in g  M a n  R i m in ira ti tež
n j e  z a  s p lo š n o  p o m iritev  na 
d a l j n e m  V z h o d u . T ak o  je  pri
p r a v l j e n  p o s la t i  d v e  d iv iz iji v  
I n d o k in o  in  s e  b o r it i proti Ho 
S i M in h u . K e r  s o  m u  n a  Ko
r e j i  z a  p u s t o lo v š č in e  v ezan e  ro
k e , s k u š a  s e d a j  š e  b o lj razvneti 
in d o k it a j s k o  v o j n o  žar išče  in  ga 
s p r e m e n i t i  s  s v o j o  »intervenci
jo «  v  m e d n a r o d n o  v p ra ša n je  pr
v e g a  r e d a .  R e s n ic a  je ,  d a  fran
c o s k i m  č e t a m  t e  d n i p r a v  trda 
p r e d e  in  d a  j e  H o  Š i M inh spet 
v  n a p a d u  p o  v s e j  In d ok in i. To
d a  p r a v  m a lo  v e r je t n o  je , da bo 
F r a n c i j a  t a k o  p o m o č  sprejela, 
k e r  b i  s e  l e  p r e v e č  k om p rom i
t i r a la  p r e d  v s e m  sv eto m . Razen 
te g a  b i  v s i  u p i  o  k o n feren c i pe
t ih  s p l a v a l i  p o  v o d i .

S t v a r , k i  je  m o g o č a  s a m o  v  Z D A
V ZDA na svoj način lahko za

varujejo tudi — ljubezen. Po
glejmo le, kakšen je pri tem po
stopek!  Takoj po poroki odide 
žena v Zavod za zavarovanje 
»Nesrečna ljubezen« in plača 
dolar, nato pa dobi zavarovalno 
polico. Tedenska premija znaša 
60 centov. V primeru, da pride 
do ločitve zakona, nadoknadi za
vod vsakršno škodo, ki bi nasta
la zaradi tega, izplačuje pa tudi 
»tolažilno« rento.

Moški plačajo 80 centov teden

sko, zavarujejo pa se lahko tudi 
proti propadlim dogovorjenim 
sestankom. Zavod v tem primeru 
vrne stroške za avtomobil, za 
telefonske razgovore, za cvetje 
in — za izgubo časa.

Tak način zavarovanja pa me
če kaj slabo luč na ameriško 
družbo, kjer je ločitev zakona 
že tako enostavna zadeva. Toda 
v deželi, kjer merijo skorajda 
vse z denarjem, je tudi tak način 
»nadoknade« dobrodošel!

P I S M A VŰJECA BALAŽA Z 
VUJDRIMLAKE

Letošnje zime smo se zaj praf 
za praf že fsi navolili, ven so 
neštrnin že drva sfalile, skoro 
fsen pa tüdi penezi, ka bi si 
kupili drüge. Či sta v Lotmerki 
zmrznoli bistra Ščavnica no 
Globetka, potlan je ne čudno, 
ka je to etan zmrzna tüdi naj
v iš j i  lotmerski Triglaf, kama so 
se negda Lotmeržani poleti radi 
hodili hladit, pozimi pa segre
vat. Zaj je toga za enčas kunec, 
dokič se nede znavi najša kakši 
korajžni človik, ker. de se hap
ja nesrečnega vraga Teficita no 
ga s kuče pogna. Drugi dva 
Triglava še migata, tisti, keri 
šolje odavle, ven so neštrni 
celo debelo potfürani, no ovi, 
keri dela slatkarije za stare 
dede, ven jemi zaj kšeft bole 
fajn cvete kak poleti — sneg 
posiple s cukron pa ma že sla
doleda naürok.

Ne ven, kaj de te ali s tistin 
kegliščon polek Triglava. Sto 
de le tan kegla, či nega nibene 
pijače nigi büzik kvečjemi do
bra voda pr Velnari ali pa 
kakša rjava pokalica s Ščavnice. 
Najbole bi bilo, či bi toto dra
go keglišče otpelali ta doj do 
tistih še dražiših dvojčkof. kera 
že stojita tan na Ružičoven 
travniki no čakata, ka bi se 
negda na sprotoletje raspüsta 
let po nekših praznih žepeh. 
Inači — tak sen čüja — do fse 
fküper podrli Rekli do: Ven 
smo se samo malo špajsali! — 
Ali pa do napravili tan kancli
je, k erih je v  Lotmerki itak 
zmiron premalo. Morti na de 
fse fküper küpilo čebelarsko 
društvo za centralni vülnjak. 
ven je slatko šarje fčista blü
zik. tan za voglon Za takše reči
bi se moglo tudi olepševalno

drüštvo malo pobrigati — zaj 
pa še boginemilo spi no nabira 

 energijo za sprotoletno ofenzivo 
dere de se treba hapiti neštr
nih jako zapüščenih dvorof po 
mesti, nemilo vujave Ščavnice 
patentiranih rešet za transport 
še bole vujave gnojšnce no tak 
dale, n. t. d . n. t. d. 

j Pomoč de drüštvo dobilo v 
 dumači Abesiniji, ge se grejejo 
 fsakši lübi den fsi tisti, keri 
 so pr deli najbole — namrznoli. 
Tan je pre bar toplo, fčasih 
celo preveč vroče tak kak to 

 etan, dere je tan sfalilo 80 pra
vih, teško zaslüženih jezerakof. 
Najbrže so ge zmrznoli, zaj pa 
dere so nekomi začeli bole kü
riti, ležijo pomalen na svetlo. 

 Človik nebi verva, kaj fse na
redi nergija. čiglih je samo 
ženska! — Premalo nergije so 
fsikak meli tisti trije faloti, 
keri so šteli nastopiti fküper z 
nekšin Lumpacijon. Do not za 
popevaje no cigütaje so pre že 
prišli, te pa jin je fsa vola 
zmrznola, igrcon so zmrznoli 
celo tuni f štramentih, zaj pa

se degmajo, ali naj jih vür 
spiplejo ali pa jih naj s štra
menti vret spravijo f kakšo 
fajno ledenico.

Letošja zima je naürok za 
tiste srečne lidi, za moške pa 
še bole za puce, keri so si s 
svojih bolših, to se pravi, kanc
liskih cajtof rešili še tesne 
črevle z visokimi sarami, ka 
lehko hodijo po lotmeršken 
celeci prta svojemi deli. Samo 
pr züvaji je potlan vrak, či se 
ti stere nesrečni züvec, zavec 
ali hanzek, kak jemi tüdi pra
vijo. Meni se je to prpétilo. te 
pa sen oberma fse lotmerške 
štacüne pa sen ga nigi ne naj
ša, čiglih majo v enen štacüni 
nekšega komija še zmiron za 
Hanzeka. Mislin ka bi po de
vetih letah slobode že lehko 
takše stare reči kak Hanzeke, 
Gretike, Frideke no tak dale 
na gnoj zmetali.

Stare reči pa so jako žilave 
fčasih že davno pokojne cel«

  oživilo. Tak je na priliko zaj 
po štacünih Štacünof je dosta, 
še več pa je znavi dugof v na

novo küplenih knižicah za fse 
felé blago, čiglih lidjé dobro 
vejo, ka na knižico lehko no
siš, teško pa plačüvleš. Ja, ja 
— knižica nas zapelüvle, dosta
krat fkajüvle! — Najbole prak
tiš so fsikak tisti modrijani, 
keri dajo večin zaslüžiti pa kü
püvlejo v enem štacüni tla kni
žico, v  drügen pa za peneze.

Kšeft je pač kšeft! To se vidi 
dobro pr zadrügi  ven je samo 
po imeni kmečka, inače pa se 
za kmetistvo presneto malo 
briga. Záto je bilo na jenen 
opčnen zbori lidi samo za malo 
bežaje, na še toti so čüli več ot 
trgovine kak rečmo ot živino
reje, künštnih gnojóf novih 

 mašin no tak dale. Zadrüžni 
 mašin de treba pofsodik ma
zati, ne samo tan. ge blago sa
mo vündavleš, peneze pa notri- 
jemleš. — Mazati, mazati — to 
je pofsodik prvo! 

 Tak je ovo nedelo mislila 
tüdi tista mati, keri je jeni Čeh 

 prava, ka de ša na tekmo s 
smükami, na nekši slalon. Raz
mila ga je, ka de se smüka s 

 salon, pa je jemi rekla, ka so 
še ne mesarili pa še nemajo nič 

 sala. Či za smükaje inači nič 
' ne treba kak sala, potlan sen 
jas tüdi že za tisti lücki slalon 
prpravlen. Sala mamo zaj do
sta pr kuči, naše svijé ga majo, 
moja stara pa tüdi jas ga ma
ma precik. Najbrže je tak tüdi 

 po drügih prleških kučah. Te 
| pa lehko dobijo naše zadrüge 
 za fal peneze teko sala, ka do 
j se na jihovih mašinah vrteli fsi 
potači, ot najvekšega do najme
šega. Vüjec Balaš.

Zimska idila

Eskim s svojim stalnim 
spremljevalcem — severnim 

jelenom


